



40th Anniversary of the establishment of the diplomatic relations between the People's Republic of China and Belgium

Foreword

The 25th October 1971 being an historical moment for both Belgium and China, the Egmont Institute and the Belgian Chinese Chamber of Commerce have joined forces to commemorate the fortieth anniversary of the establishment of diplomatic relations between our two countries.

Initially we were considering a formal occasion, but then opted for a more interactive commemoration, a conference followed by an open Q&A session with the audience, which proved to be very interesting as the members of our organizations took the opportunity to raise questions related to the economic and financial developments in China.

*As a result, we have been able to welcome **H.E. Liao Liqiang**, Ambassador of the People's Republic of China in Belgium and **H.E. Steven Vanackere**, Minister of foreign Affairs of the Kingdom of Belgium for that commemoration.*

*It was opened by **Viscount Davignon**, chairman of the Egmont Institute, who gave some insight into the negotiation process which led to the opening of the diplomatic relations.*

*Another important testimony was the presentation of H.E. honorary Ambassador **Patrick Nothomb**, who was the first Belgian Chargé d'affaires a.i. in China.*

Furthermore, on the eve of the 9th Belgian Economic and trade mission led by H.R.H. Prince Philippe to China, the choice of the conference topic was obvious:

"Forty years on, how has China Changed and how have relations with Belgium and Europe evolved?"

*Our key note speaker was **Jonathan Fenby**, a respected and knowledgeable British journalist, specialized on China issues. His discussants were Mr. **Peter Vande Houte**, chief economist Eurozone for ING, and Mr. **Chen Fei**, general manager of the Industrial Bank and Commercial Bank of China-Brussels*

That conference led to a broad exchange of views on current and past developments of the relationship between contemporary China, Belgium and Europe.

The reader will find the integrality of the testimony of Patrick Nothomb, the presentation of H.E. Ambassador Liao Liqiang and the closing words of H.E. Minister Vanackere.

The text of the key note speech and of the discussants as well as a summary of the intense Q&A session which took place during the conference are available in the second half of the brochure.

We wish the reader an interesting moment.

Bernard Dewit,

Chairman of BCECC

Marc Trenteseau

Director gal of Egmont Institute

I. Official commemoration of the opening of the bilateral relations between the People's Republic of China and the Kingdom of Belgium

Patrick Nothomb, hon. Ambassador of Belgium

A short recollection of a major event

I am extremely honored to take the floor at this meeting organized by Egmont The Royal Institute for External Relations and The Belgian – Chinese Chamber of Commerce on the 40th anniversary of the diplomatic relations between the People's Republic of China and Belgium.

Our two countries set up those relations by signing a joint communiqué on October 25, 1971 but it is only on April 11, 1972, that our relations were physically inaugurated when I arrived in Beijing as the first Chargé d'Affaires a.i. as the first Belgian diplomat posted in the People's Republic of China.

China enjoyed in 1971 and 1972 a period of diplomatic triumph: it became a member of the UN on October 25, 1971.

This event and also the visit of the President Nixon to Beijing in January 1972 within the framework of the ping-pong diplomacy provoked a real rush: a huge number of Countries recognized China. I was at that time Consul General in Osaka and March 9, 1972, I was informed of my appointment in Beijing.

Shall I tell you that such an appointment was one of my dreams ?

There was a condition: you must leave Japan, get your instructions in Brussels and then arrive in Beijing within a few weeks.

Diplomatic buildings were indeed provided by the Chinese government to newly arrived countries according to the day of arrival of those countries' first Chargé d'Affaires. I won therefore a sprint against the first Chargés d'Affaires of Lebanon, Turkey, Ghana and Rwanda who arrived in Beijing between April 12 and 30.

Beijing was at that time a very austere city. The Cultural Revolution was officially over since December 1971, but it was still eulogized and called the Great Proletarian Cultural Revolution. The only foreigners allowed to reside in Beijing were diplomats and a few journalists. Only the most important Chinese leaders and those foreigners used cars. There were millions of bicycles. Before getting a building in the diplomatic enclave of San Li Tun, the Belgian Embassy settled down in the room 661 of Peking Hotel, which at that time did not look at all like the de luxe Peking Hotel of today.

But this Spartan capital enjoyed an extraordinary period of diplomatic successes. There was a permanent succession of official visits by foreign Heads of State, Prime Ministers and Ministers of Foreign Affairs. On the occasion of each of those visits, two banquets were organized at the Great Hall of the People in Tien An Men: one offered by the host, one by the guest. Ambassadors and Chargés d'affaires were invited to all those banquets, and that enable me, before the arrival of the first Belgian Ambassador Jacques Groothaert who presented his credentials on May 24, 1972, to shake hands many times with Chou En-Lai, an unforgettable personality, the greatest incarnation on earth of charisma. I was also at the People's Hall in April 1973 when Deng Xiaoping on the occasion of one such banquet, reappeared on the political stage, before becoming lather the father of modern China.

Belgium was the 62nd country to set up full diplomatic relations with the People's Republic of China. I wish to underline that the setting up of those relations was not at all unimportant for China: it enabled China indeed to open in June 1972 an Embassy in Brussels, the capital of Europe, and therefore to start negotiating the setting up of relations between China and European Community. Those relations were officially opened on May 6, 1975.

Shall I underline that the opening of the Belgium Embassy in Beijing ensured the diplomatic presence in China of a majority of the six countries founding fathers of the European Community ? France had opened its relations with China in 1964; The Netherlands had a diplomatic presence in Beijing since 1949, but at the level of Chargé d'Affaires; the first Dutch Ambassador was appointed in China in June 1972. Italy opened its Embassy in 1971. Belgium became the fourth of the six in April 1972. Shall I add that the German Embassy was opened in October 1972 and that the Grand Duchy of Luxembourg recognized China on November 16, 1972.

From April 1972 on, I participated in Beijing, for the first time of my life, to the system of European Political Cooperation created by Minister Pierre Harmel and Ambassador Etienne Davignon. Every day indeed, the French, Dutch, Italian and Belgium diplomats exchanged with their colleagues of three candidate countries present in China: England Denmark and Norway. The first became European members later in 1972 and maintained of course those daily consultations.

During my stay in Beijing until August 18, 1974, China never stopped accumulating diplomatic successes. Shall I remind you that in the autumn of 1972, Germany, Japan and Australia opened an Embassy in China and the United States a huge Liaison office ? In January 1973, I remember witnessing also the setting up of Zairian-Chinese relations by President Mobutu.

The day after my arrival in Beijing, on April 12, 1972, I paid my first visit to the Waijiaobu (the Foreign Ministry of China). I shall never forget that meeting with the Chief Protocol, who after praising Belgium for the role played by Father Verbiest in Beijing in the 17th century, for building railways in China in the beginning of the 20th century, for relinquishing its settlement in Tientsin during the twenties, and for the visit paid by Queen Elisabeth to China in 1961, told me that China had nevertheless one reproach to address to Belgium. Belgium, he said, does not give enough support to NATO in the latter's efforts to contain the threat of the Soviet Union. This consideration first amazed me, but made me realize that the worst enemy of China at that time was the Soviet Union- and that was also the case for NATO countries. Therefore, we could consider that China and NATO shared a common main enemy: that did not make us allies, but certainly helped creating solid political, economic and human relations between each of the NATO countries and China. Between 1974 and 1977 I served at the Belgian delegation to the UN in New York and I noticed that whenever the Soviet Union tabled a draft resolution against NATO, China never voted in favor- chose not to participate to the vote.

The opening of Chinese-Belgian diplomatic relations also provoked a welcome rush of Belgian businessmen to Beijing. Before April 1972, the main operator of our trade relations with China was the company SODEXIM, run by two persons who did a great job: a Swedish citizen, Mr. Dahlmann, and our compatriot Henry Lederhandler. After April 1972, the economic and commercial contacts between our two countries increased dramatically. I remember inter alia that an important delegation of Fabrimetal visited Beijing in the autumn of 1972, and that the first Belgian investor in China was the ACEC Company. This was the beginning of a great economic and commercial cooperation.

We had also the privilege to proceed in 1973 to the first exchange of students between our two countries: 3 Belgian students came to study in China, 3 Chinese students went to Belgium: one of them was Mr. Kong Quan, who is now the Chinese Ambassador to France. Today, 180 Belgian young people study in China; and about 500 Chinese study in Belgium.

I spent 29 months in Beijing as a member of the Belgian Embassy. I came back to China as Asian Director of the Foreign Ministry in 1981 on the occasion of the state visit of King Baudoin, and in 1983 with Foreign Minister Tindemans to hold talks on Cambodia. Those last years, I went many times to Beijing, Shanghai and Harbin with delegations of the Belgian Province of Luxembourg.

Shall I tell you that I am absolutely amazed by today's China ? Never in my life did I and shall I experience a greatest contrast than the one prevailing between 1972' China and the 21st century's China. In Beijing, where I lived two and a half years, the only places which I recognized on the occasion of a visit in 2007 were Tien An Men and The Forbidden City. Everywhere else, I was lost !

This visit stupefied me and filled me with enthusiasm; and made me happier than ever to share with China a 40- years old friendship.

Patrick Nothomb

Allocution de S.E. l'Ambassadeur LIAO LIQIANG

OUVRIR LA MARCHE VERS L'AVENIR SUR LA BASE DES ACQUIS POUR REALISER LA COOPERATION GAGNANT-GAGNANT.

A l'approche du 40^e anniversaire de l'établissement des relations diplomatiques entre la Chine et la Belgique, je me réjouis d'être avec vous pour célébrer ensemble la fête de nos deux pays, passer en revue le passé, dresser le bilan des récoltes et envisager l'avenir. Tout d'abord, je tiens à remercier sincèrement l'Institut Royal des Relations Internationales et BCECC d'avoir organisé cette conférence, qui permet de porter à un nouveau sommet l'atmosphère chaleureuse de la célébration.

Il ya 40 ans, les hommes politiques chinois et belges de l'ancienne génération ont décidé, avec une vision stratégique clairvoyante, d'établir les relations diplomatiques entre la Chine et la Belgique, ce qui a ouvert une nouvelle page dans les relations bilatérales sino-belges. Depuis ces quatre décennies, la chine et la Belgique vivent un développement à pas assurés de leurs relations bilatérales, une fréquence toujours plus élevée de leurs échanges de haut niveau, les résultats notables de leur coopération pragmatique et le développement prospère de leurs échanges culturels. Nos deux pays y ont remporté des succès importants. Confucius, grand philosophe chinois, a dit : « A 40 ans, on ne fait plus d'erreur ». A 40 ans, les relations sino-belges sont entrées dans une phase de développement plus mûr, plus stable et plus intelligent. Pour créer un meilleur contexte, faire le bilan de l'expérience acquise de manière approfondie est nécessaire. J'estime que ces quatre décennies de relations diplomatiques entre la Chine et la Belgique nous donnent quatre inspirations importantes :

Premièrement, les deux parties adoptent toujours une vision stratégique et à long terme pour voir et traiter leurs relations bilatérales, et appliquent les principes du respect mutuel, du traitement d'égal à égal et de la non-ingérence dans les affaires intérieures pour traiter au mieux leurs intérêts respectifs et préoccupations majeures. C'est une base politique, une condition préalable importante et d'une expérience essentielle pour le développement des relations sino-belges.

Deuxièmement, la partie chinoise apprécie hautement la position de la partie belge d'appliquer le principe d'une seule Chine, de soutenir l'amélioration des relations entre les deux rives du Détroit, et de respecter la souveraineté nationale et l'intégrité territoriale de la Chine.

Troisièmement, la Chine et la Belgique maintiennent entre elles des contacts amicaux et de la compréhension mutuelle pour rechercher un terrain d'entente par-delà les divergences et élargir leur vision commune. La Belgique exerce une influence spéciale au sein de l'Union européenne. La Chine entend approfondir l'échange avec elle sur les questions internationales majeures comme la crise économique mondiale, le changement climatique, le développement du continent africain et la réforme du système monétaire international, afin de travailler la main dans la main pour faire face aux défis planétaires.

Quatrièmement, il faut constamment développer la coopération sur toutes les échelles et dans tous les domaines, mettre en valeur les atouts respectifs, et explorer et consolider toute coopération complémentaire et gagnant-gagnant.

Mesdames, Messieurs,

La coopération économique et commerciale constitue une composante importante dans les relations sino-belges. Grâce aux efforts communs, en s'adaptant au contexte de la mondialisation économique, elle a réalisé les trois avancées suivantes :

Primo, la coopération bilatérale est passée d'une petite envergure à une grande envergure. Au début des relations diplomatiques, le volume des échanges commerciaux entre la Chine et la Belgique n'était que de plus de 20 millions de dollars US, et à cette époque, les investissements dans les deux sens étaient d'autant plus difficiles. En 2010, le volume des échanges commerciaux entre les deux pays s'est élevé à 22,1 milliards de dollars US, soit plus de mille fois plus qu'il y a 40 ans. Pendant les premiers huit mois de cette année, le volume des échanges commerciaux a atteint 19,25 milliards de dollars US, soit, une augmentation de 33,6% par rapport à la même période de l'année précédente. Les investissements mutuels s'avèrent plus dynamiques. Pendant les huit premiers mois de cette année, les investissements réels des entreprises belges en Chine ont rapproché 100 millions de dollars US, soit plus de trois fois plus que pour la période de l'année précédente. A l'heure actuelle, les investissements cumulés des entreprises chinoises en Belgique ont dépassé le cap de 100 millions de dollars US.

Secundo, le domaine de coopération est passé de la simplicité à la diversité. Il y a 40 ans, seul existait un commerce pur et simple entre la Chine et la Belgique. Aujourd'hui, la coopération entre les entreprises chinoises et belges couvre de larges domaines, et exerce une influence importante. En allant des grandes entreprises comme Solvay, Bekaert et Umicore aux petites et moyennes entreprises ; des produits classiques comme le diamant, la bière et le chocolat aux industries émergentes comme VITO et Applitek ; des produits agricole comme la poire et la gélatine aux entreprises en hautes et nouvelles technologies comme IMEC et Enfinity. La Belgique a remporté des succès sur le marché chinois. Dans le même temps, de nombreuses entreprises chinoises performantes sont venues en Belgique pour développer la coopération. En 2010, par le rachat du constructeur suédois Volvo cars, le Groupe Geely est entré en possession indirecte de l'usine de Volvo à Ghent. Shanghai International Port Group a pris une participation dans le capital du port APM du Port de Zeebrugge. La Banque de Chine et la Belgique industrielle et commerciale de Chine ont établi successivement leur succursale en Belgique. **Comme le montrent Haïnan Airlines et Huawei**, Les affaires des entreprises chinoises en Belgique couvrent également de larges domaines tels que le commerce, la logistique, le transport maritime, l'hôtellerie, la télécommunication et l'agriculture.

Tertio, la coopération économique et commerciale apporte une contribution croissante en faveur du développement économique des deux pays et au bien- être des deux peuples. Pendant les huit premiers mois de cette année, les exportations du diamant belge vers la Chine ont atteint 1,32 milliard de dollars US, soit une augmentation de 45,7 %. InBev possède 36 brasseries et 9 marques célèbres dans 12 provinces chinoises. Les entreprises belges spécialisées dans les secteurs tertiaires comme les finances, les réglementations et la comptabilité ont obtenu d'excellentes bénéfices en Chine. Les entreprises chinoises en Belgique ont apporté une contribution active à la société locale. Depuis son rachat de Volvo, le Groupe Geely a recruté presque mille employés dans l'usine de Gand, et d'autres entreprises chinoises ont créé directement plus de 500 emplois locaux. L'impôt annuel payé par l'hôtel de HNA Group s'élève à 1,3 million d'euros, et la compagnie Huawei a recruté au total plus de 500 employés locaux spécialisés en télécommunication. Récemment, l'entreprise d'assemblage de Limbourg Illochroma, proche de la faillite, a été relancé grâce aux investissements de l'entreprise chinoise du Zhejiang Haoneng. Je viens de visiter cette entreprise.

Mesdames, Messieurs,

La prospérité de la coopération sino-belge est un raccourci vivant de la tendance générale du développement mondial. Aujourd'hui, dans le « village de la terre », l'interdépendance des intérêts entre les différents pays est sans précédent, d'où la « communauté de destin ». La recherche de la paix, du développement et de la coopération est devenue un courant irrésistible de l'époque. Quand l'économie mondiale rencontre la difficulté, la Chine applique activement le concept des relations

internationales « travailler la main dans la main pour surmonter ensemble la difficulté de l'heure actuelle », ce qui a permis sa forte contribution à la stabilité économique du monde.

Ces dernières années, avec la croissance permanent de son poids économique, le taux de contribution de l'économie chinoise au développement économique mondial est supérieur à 10%. Après l'éclatement de la crise financière internationale en 2008, l'économie chinoise s'est améliorée en premier, ce qui a contribué à la reprise de l'économie mondiale. Dans le même temps, la Chine a pris une part active dans les efforts du G20 pour construire un mécanisme de gouvernance économique mondiale, et envoyé de grandes missions d'achat à l'étranger. Après l'éclatement de la crise de la dette en Europe, le Président Hu Jintao et le Premier Ministre Wen Jiabao ont souligné à plusieurs reprises leur confiance dans l'euro, et lui ont apporté un énorme soutien. En tant qu'investisseur responsable à long terme, la Chine considère toujours l'Europe comme l'un de ses principaux marchés d'investissement.

Mesdames, Messieurs,

A l'heure actuelle, le gouvernement chinois, en application du 12^e plan quinquennal, accélère la mutation de son mode de croissance économique, vers un développement économique de plus longue durée, de plus haut niveau et de meilleure qualité. Cela offrira aux entreprises belges cinq opportunités précieuses.

Premièrement, l'élargissement du marché intérieur chinois. La Chine concentrera son énergie pour accroître sa demande intérieure, et promouvoir la prospérité de son marché de consommation, ce qui offrira de larges perspectives aux entreprises belges. Dans les cinq ans à venir, la croissance annuelle du revenu par tête d'habitant de la Chine sera supérieure à 7%, et environ 56 millions d'habitants chinois auront quitté leur village pour s'installer en ville. Selon les prévisions des experts, la consommation chinoise en 2015 atteindra 5000 milliards de dollars US, soit le 2^e rang mondial.

Deuxièmement, le réajustement industriel. La Chine développera en priorité les nouvelles industries stratégiques comme la production haut de gamme et les services modernes. La Belgique possède des technologies avancées en microélectronique, biomédecine, nouveaux matériaux et autres ainsi que des services financiers et logistiques très développées. Ces atouts de la Belgique et du marché chinois sont fort complémentaires, et leur coopération est prometteuse.

Troisièmement, le développement de l'économie verte. La Chine accélérera la construction d'une société économe en ressources et respectueuse de l'environnement. Selon les prévisions, les investissements en la matière atteindront environ 470 milliards de dollars US. La Chine développera intensivement les nouvelles énergies comme celles éolienne et solaire, accélérera l'économie de recyclage, et traitera davantage la pollution. La Chine accueille favorablement une plus grande participation des entreprises belges performantes dans les domaines de l'énergie nouvelle et la protection environnementale.

Quatrièmement, le développement coordonné des différentes régions.

La Chine accélérera le développement de ses régions centrales et occidentales, améliorera activement les infrastructures et environnement d'investissement du Centre et de l'Ouest, et offrira un plus grand espace de développement aux entreprises étrangères en Chine. La Chine encourage les entreprises belges à investir plus activement au Centre et dans l'Ouest de la Chine.

Cinquièmement, l'ouverture chinoise toujours plus grande sur l'extérieur. La Chine augmentera activement l'importation. Dans les cinq ans à venir, le volume total des importations de la Chine s'élèvera 8 000 milliards de dollars US. La Chine continuera à améliorer l'environnement des investissements pour que toutes les entreprises étrangères inscrites en Chine puissent bénéficier du traitement national en matière d'innovation indépendante, de marché public et de protection de la propriété intellectuelle. La Chine accélérera la mise en œuvre de la stratégie dite « la marche vers l'extérieur », c.à.d. les investissements directs chinois à l'extérieur, pour apporter une contribution au développement local économique et social.

Mesdames, Messieurs,

D'ici quelques jours, le Prince Philippe, accompagné de 450 entrepreneurs belges, effectuera sa 9^e visite en Chine, une mission d'une ampleur sans précédent. J'ai la conviction que cette visite sera couronnée d'un plein succès, contribuera énergiquement à la coopération bilatérale économique et commerciale, et élèvera le niveau des relations sino-belges.

Récemment, dans son livre blanc Développement Pacifique de la Chine poursuivra inébranlablement la voie du développement pacifique, défendre la paix mondiale et promouvoir la prospérité stable commune de tous les pays du monde.

Dans ce nouveau contexte, la Chine et la Belgique sont toutes deux confrontées aux nouveaux opportunités et défis. Leur aspiration de renforcer leur coopération pour relever ensemble le défi n'a jamais été aussi forte qu'aujourd'hui. La partie chinoise est prête à travailler avec la partie belge pour promouvoir ensemble leur coopération sur tous les plans dans divers domaines comme l'économie, le commerce, la science, la technologie, la culture et l'éducation et ouvrir de nouvelles voies de croissance partagée.

Je vous remercie.

LIAO LIQIANG

H.E. STEVEN VANACKERE, Minister of foreign Affairs of Belgium

It is a genuine pleasure for me to be here today to celebrate 40 years of diplomatic relations between the People's Republic of China and Belgium. Today's conference is one of the many events that have been commissioned to mark this 40th anniversary. A number of events have already been staged in China and in Belgium to celebrate it in style. And later this month, HRH Prince Philip will fly to China at the head of one of the largest Belgian business delegation ever to visit the country. The more than 450 Belgian business men and women, who are visiting China, are living proof of a relationship in excellent shape.

Today bilateral relations between Belgium and China are more than ever embedded in the larger EU-China framework. Of course I would like to speak about Belgium as a gateway to Europe and its economic advantages. However, it is fair to say that the EU has an important role in the relationship between Belgium and China. Hence my suggestion to share with you some ideas on EU-China cooperation. More than ever, such partnership is of utmost importance: China is rebalancing its economic model and Europe is battling to overcome its financial turmoil.

But the need to cooperate is inspired by more than the economic evolutions of the last so many years. It goes to the very heart of the societies we stand for. China has decided to pursue a stable and harmonious society. This decision deserves a lot of respect; it is a daring step in a world that tends to reduce societal happiness to GDP per capita rankings. It is a step which is reflected in the large scale Chinese investments in clean technology and in societal goods. I dare to say that the Chinese concept of a harmonious society has more than few elements in common of the social-economic welfare state that Europe has pursued since the Second World War, the so-called Rhineland Model. I am convinced that this convergence of ideas on the good society will provide a fruitful conceptual framework within which we will further develop our partnership.

But of course, this is not enough. The pursuance of the idea of the good society in a globalised world cannot be thought in isolation of a multilateral regulatory environment. In order to avoid frictions, a multilateral environment needs to be rules-based, accountable, fair and predictable, be it in the trade area or in the monetary field or be it in all the other domains of interest for our country. A useful element is that both China and Europe believe in the virtues of structured international relations as they generate stability and prosperity. Both strive to uphold the effectiveness of representative multilateral institutions. China's joining of the WTO for example has boosted trust among world

trading nations towards China's economic expansion. The new Chinese competition law is another major source of international trust.

These are the terms on which we can strive together towards an inclusive societal model. Sure, there are a number of issues where Europe and China are grappling with. Those issues are important, and deserve our full attention. But they tend to make us forget that there is a wide zone of common interests for China and Europe. Much can be said about how Europe and China can support each other in the pursuit of a common interest. China, much like the rest of Asia, has benefited from European investments and from Europe's open markets to achieve unprecedented export-led growth. Europe has found in China manufacturing opportunities and a consumer market for its high end products. Today, Europe is China's largest trading and investment partner. And China is Europe's second largest partner and fastest growing export market.

But there is more. Some of our core interests complement each other, and this is good news in a globalised world. As a matter of fact, there appears to be ample opportunity to support each other in order to deliver sustainable prosperity. Not only are both China and Europe committed to the Millennium Development Goals and the WTO rules based global trading system, but also is there room for effective cooperation on issues like climate change and food security.

These are just a few significant examples that show that cooperation between Europe and China must be further enhanced. In a sense, one could argue that globalization is forcing Europe and China into a partnership that geopolitics alone might have never produced.

Over the last decades, the EU and China have indeed become mutually supportive. From the very beginning of Chinese-European engagement, Europe has been very supportive of China's economic rise, as – it must be said - this came to the benefit of the European economy.

In short, it is fair to say that Europe and China have been true partners for growth and development. The strength of our cooperation in my mind needs to be monitored on the basis of three crucial parameters that I've sketched out above. The first one is the attachment to a rules based global environment that accepts that responsibility comes with accountability. The second one is an open attitude towards fair and free trade. And the third one – the most intangible one, but definitely not the least important one – is the common attachment to a harmonious and happy society. There is work to be done on all three of these parameters, but we've already come a long way. The past inspires trust, the present urges action, and the future promises hope.

Steven Vanackere